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ZDENĚK SVĚRÁK 
POVÍDKY A JEDNA BÁSEŇ
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https://lnk.to/SverakPovidkyAJednaBasenCj
https://lnk.to/SverakPovidkyAJednaBasenCj
https://www.youtube.com/watch?v=tC1S76IR3mA
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Zdeněk Svěrák vystudoval na pedagogické fakultě obor český jazyk a literatura, kantořině se poté věnoval tři 
roky na Žatecku. Později působil v Československém rozhlase i jako scenárista FS Barrandov. Jeho stopu najdeme 
v mnoha odvětvích umělecké činnosti. Je autorem scénářů úspěšných filmů jako Vrchní, prchni!, Tři veteráni, Vesničko 
má středisková, Obecná škola, Kolja (Oscar za nejlepší cizojazyčný film), Tmavomodrý svět, Vratné lahve, Tři bratři, 
Po strništi bos a dalších. Společně s Ladislavem Smoljakem napsal úspěšné divadelní hry s ústřední postavou Járy 
Cimrmana. Ve dvojici s Jaroslavem Uhlířem složil a nazpíval mnoho populárních písní. Ztvárnil bezpočet hereckých rolí 
divadelních i filmových. A v neposlední řadě se mu daří i na poli literární tvorby. Jeho knihy Povídky, Nové povídky, 
Strážce nádrže a Po strništi bos se těší zájmu mnoha čtenářů a v jeho autorské interpretaci i zájmu posluchačů 
audioknih. Loni vydaná knížka Povídky a jedna báseň vyjde 18. února 2022 u Supraphonu v audioknižní podobě. 
Od 3. března se po pěti letech mohou příznivci Zdeňka Svěráka těšit na uvedení nového filmu Betlémské světlo, 
který podle jeho knižní předlohy natočil jeho syn režisér Jan Svěrák.

Zdeňku Svěrákovi jsme u příležitosti 
vydání audioknihy Povídky a jedna báseň 
položili pár otázek.

Pane Svěráku, jak se liší kniha a teď 
už i audiokniha Povídky a jedna báseň 
od těch tří předchozích?

Liší se tím, že je tam nečekaně báseň. To 
ode mne nikdo nečekal! Že jsem textař se 
o mně celkem ví, ale že jsem složil dlouhou 
báseň se zase tak moc nevědělo. Navíc se 
mi líbí, že na obálce grafik udělal spojku 
„a“ malinkým písmem, tak lze titul z dálky 
přečíst jako: Povídky jedna báseň. A to je 
celkem lichotivé. (smích)

A jak se tam ta báseň dostala?
Těsně před sametovou revolucí jsem šel 

k Václaváku a slyšel bušení kladiv, jak staví 
zase lešení pro funkcionáře, že tam bude 
oslava 28. října. Tím inspirovaný jsem o tom 
napsal báseň, jak tu tribunu odnese lidský 
dech. A ono se to za měsíc stalo! Nejsem 
básník, ale tohle byla výjimečná situace, 
kdy jsem si řekl, že tento pocit se dá vyjádřit 
básní ve volném verši.

Pane Svěráku, kdo bývá vaším prv-
ním kritikem?

Moje žena. To je první posluchač scénářů 

i povídek. A dost nesmlouvavý. Nejhorší 
kritika je, když při mém čtení usne.

Stalo se to?
Jenom jednou, podruhé si to nedovolila. 

(smích)

Stále si ukládáte „do šuplíku“ frá-
ze a situace, které zažijete mezi lidmi 
v běžném životě, abyste je později po-
užil v další tvorbě?

Ano. Mám notýsek, ale nepíšu do něho 
často. Dost si pamatuju. A pokud mám zrov-
na rozepsanou povídku, hned to do ní jde. 
Funguji v takové době jako trychtýř nebo 
jako magnet, na který se zachytává všechno, 
co se pro vznikající text hodí.

Jaký je váš vztah k audioknihám?
Jsem rád, že se audioknihy za poslední 

roky tak rozšířily, protože lidi mají málo 
času na čtení a často tráví dny třeba za vo-
lantem, kde si mohou literaturu užít tímhle 
způsobem.

Prožíváte uspokojení nad dokonče-
ným dílem?

Jistě. A chválím se. Říkám si: „Tak vidíš, 
žes to dotáhnul do konce.“ Dotáhnout věci 
do konce, to je to, oč tu běží.
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IVAN MLÁDEK:
VŠECHNY SVOJE PÍSNIČKY MÁM STEJNĚ RÁD!
Ač na tom Ivan Mládek rozhodně nebazíruje, připomíná vydavatelství Supraphon jeho letošní osmdesátiny výroční 
reedicí dvou alb Banjo Bandu z let 1976 a 1977, která jsou přehlídkou dodnes dokonale funkčních a koncertně 
prověřených hitů, spojujících účinné melodie, vtipná slova a stylovou hudební podobu.

Publicista Čestmír Klos v  původním 
sleeve-note alba „Dobrý den“ pochvalně 
napsal o  interpretační tváři, muzikant-
ském nadhledu, aranžmá, textech a jed-
notě i pestrosti naráz. Kraťoučké, často 
jen zhruba dvouminutové skladby, jsou 
kondenzovanou zábavností, prosvětlující 
jinak temnou druhou polovinu sedmde-
sátých let. Profesionálně znamenité texty 
s využitím neočekávaných legračních rýmů 
a drtivých refrénových sloganů se již dostaly 
do čítanek.

Banjo Band byl vždy tvořen výbornými, 
navíc do zvoleného žánru i vizuálně skvě-
le zapadajícími muzikanty a jen zdánlivě 

ochotnickými zpěváky. Dohromady jeden 
z oprávněně mimořádně trvanlivých feno-
ménů, nezničitelný ani miliontým posle-
chem či stým spatřením televizního „klipu“. 
Dáša N. a Dáša mlsná, Linda, křeček, pan-
táta s kantátou, nevědomí medvědi, ztra-
cené sako, Jožin z bažin, švagr s bagrem, 
zmalovaná dívka s dolíčky nebo Prachovské 
skály jsou jen zlomkem 54 lahůdek na 2CD 
a 18 písní na originálním LP, které v pátek 
4. února 2022 vydává Supraphon.

U příležitosti nového vydání alb Banjo 
Bandu „Dobrý den!“ a „Nashledanou!“ jsme 
se Ivana Mládka zeptali:

Kterou svoji písničku máte nejraději 
a proč?

Už jsem to několikrát řekl, že mám 
všechny svoje písničky stejně rád, protože 
mi nečekaně umožnily živit se celý život 
muzikou. Jenom s brnkáním na banjo a bez 
písniček by se mi to nepodařilo.

Co vám v této obtížné pandemické 
době dělá radost? Malujete nějaký další 
obraz, či snad píšete knihu, nebo se rodí 
nová písnička?

Už asi dvacet let nic nepíšu ani nesklá-
dám, a jak říká Poirot, mozkovou kůru už vy-
užívám jen k vymýšlení obrazových námětů.

Máte před sebou několik koncertů 
(např. v Děčíně 26. 1. a v Praze 24. 2. 
v  KD  Barikádníků; 23.  3. v  Divadle 
Broadway) – budou to tzv. „výjimečné 
narozeninové koncerty“? Na co se mo-
hou fanoušci těšit?

Na to, že kromě mého průvodního slo-
va a exhibice našich komiků uslyší staré 
písničky Banjo Bandu skoro přesně v pro-
vedení a  skoro na stejné umělecké, pro 
někoho neumělecké, úrovni jako na prv-
ních elpíčkách, které teď Supraphon tak 
příhodně „oprášil“.
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https://lnk.to/IvanMladekDobryDenNashledanouPR
https://lnk.to/IvanMladekDobryDenNashledanouPR
https://www.youtube.com/watch?v=B4oKknKDTDA
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POP ROCK LINE 1966–1973
Sedmý díl populární „Line” edice mapuje české bigbítové cover verze!

Nový rok bývá příslibem nových začátků, 
ale ani v této době nejsou od věci pevné 
jistoty. Jednou z takových je speciální ediční 
řada Supraphonu, tzv. „Line” edice, která se 
na sklonku prvního měsíce roku tradičně 
rozrůstá o nový, letos v pořadí již sedmý díl. 
Dvojalbová kompilace s názvem Pop Rock 
Line 1966–1973, navazující na předcho-
zí tituly tituly Art Rock Line 1971–1985 
(2021), Jazz Rock Line 1971–1981 (2020), 
Rock Line 1970–1974 (2019), Beat (Al)
Boom 1968–1970 (2018), Big Beat Line 
1965–1968 (2017) a Beatline 1967–1969 
(2016), tentokrát mapuje fenomén českých 
bigbítových cover verzí.

„Vedle legendárních sestav nám v bi-
gbítových šedesátkách dělaly radost 
také desítky dalších kapel, vždy nadše-
ně a  často kvalitně přibližujících ofici-
álně nedostupnou zahraniční muziku. 

V  období svobodného nádechu kolem 
osmašedesátého roku bylo zpoždění jejich 
nahrávek proti Západu v řádu roků, výji-
mečně měsíců – a trvanlivost hitů se tehdy 
nepočítala na pouhé týdny. Nepřítomnost 
originálních songů v našich prodejnách ne-
chala vzniknout stovkám cover verzí, občas 
též nazývaných „pajcy“. V různě (ne)doko-
nalé angličtině či opatřené českými texty 
představovaly tyto SP či EP desky šanci si 
přehrávat něco občas jen vzdáleně podo-
bajícího se předlohám,“ přibližuje editor 
Karel Deniš v  bookletu dobu i  koncept 
aktuálního přírůstku do populární kom-
pilační řady, jejíž starší díly jsou nyní k dis-
pozici s 30% slevou na CD a digitálně zde: 
www.supraphonline.cz/special/all-lines

Jak text výše naznačuje, oproti předchá-
zejícímu „vážnému” jazzrocku a artrocku se 
nyní dočkáme poměrně pestrobarevného 

hudebního obsahu. Ten je však i přes svou 
velkou různorodost naprosto zásadním 
článkem v historii českého bigbítu. Pade-
sátka skladeb, jejichž celková stopáž má bez-
mála dvě a půl hodiny a řada z nich vychází 
na CD a digitálně vůbec poprvé, mimo jiné 
nabízí americké standardy, mnohobarvou 
britskou invazi, náznaky evropských šancí, 
zvládnuté velké orchestrální opusy i posun 
do sedmdesátek.

Úspěšné zahraniční předlohy od Beat-
les, Mamas and Papas, Bee Gees, Treme-
loes, Procol Harum, Beach Boys a dalších 
tu v  podání uskupení jako Apollobeat, 
Atlantis, The Beatings, The  Cardinals, 
Faraon, Flamingo, The Rebels, Synkopy 
61 nebo Pavla Nováka, Pavla Sedláčka či 
Viktora Sodomy i přes tehdejší, v mnohém 
komplikované ideologické i  technické 
podmínky srší nadšením a  energií se 

Západem minimálně srovnatelnými a pod-
trhují skutečnost, kolik kvality a talentu se 
v relativně krátkém časovém období v teh-
dejší ČSSR projevilo a dělo.

Leckteří zde zastoupení se nikdy nedo-
čkali alba, někteří změnili hudební styl či 
se stali členy doprovodných souborů, jiní 
se naopak proslavili sólově. O to důležitěj-
ší a pozoruhodnější však tato dvojalbová 
mapa tuzemského singlového dění na přelo-
mu šesté a sedmé dekády 20. století je. A to 
ať už jde o čtyřicet čtyři v češtině a různě 
dobré angličtině „opajcovaných“ songů nebo 
o „doplňkovou“ šestici ukázek šikovnosti 
domácích autorů. To vše – jak už je u této 
ediční řady dobrým zvykem – v případě 2CD 
s bohatým bookletem, čítajícím ediční po-
známku, krátké profily zde zastoupených, 
dobové SP obaly a fotografie.

POP ROCK LINE 1966–1973: APOLLOBEAT / ATLANTIS / B-SIDE / THE BEATINGS / 

THE CARDINALS / THE COLOUR IMAGES / CRYSTAL / THE EXPRESSION / FARAON / 

FLAMINGO / JUVENTUS / THE MAJESTIC / MARKÝZ JOHN / METRONOM / THE REBELS / 

THE SAMUELS / THE SPEAKERS / SYNKOPY 61 / PAVEL NOVÁK / PAVEL SEDLÁČEK / 

VIKTOR SODOMA / MILUŠE VOBORNÍKOVÁ / JOSEF PLÍVA

SU6758-2
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The Rebels

Flamingo a Marie Rottrová Viktor Sodoma Yvonne Přenosilová

https://www.supraphonline.cz/special/all-lines
https://lnk.to/PopRockLine19661973PR
https://lnk.to/PopRockLine19661973PR
https://www.youtube.com/watch?v=o9Syb27b3W0
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JIŘÍ URBAN (ARAKAIN):
THRASH THE TRASH BYL EUFORICKOU ERUPCÍ
V době svého vydání byl debut Arakainu Thrash The Trash událostí na české (nejen) hardrockové scéně. Během 
následujících let získalo album po právu statut kultu, který obstojí i před tím z nejpřísnějších kritiků, jímž je čas. 

Na sklonku loňského roku vyšla dlouho 
nedostupná nahrávka po více než třiceti 
letech od prvního vydání v nové reedici 
a remasteringu studia SONO Records na 
LP 180 g (včetně poukazu na stažení Hi-Res 
verze zdarma) a na CD i digitálně se spe-
ciálními bonusy v podobě šesti dobových 
singlů a rarit. O okolnostech doby vzniku 
legendárního alba, tehdejších poměrech na 
české metalové scéně, ale i o následných 
různých změnách v sestavě Arakainu nebo 
o letošním 40. výročí kapely jsme si poví-
dali s jejím zakládajícím členem, kytaristou 
Jiřím Urbanem.

Co tě jako první napadne, když se 
řekne Thrash The Trash?

Jasné ztělesnění určitého období, kdy 
jsme se z původně hardrockové kapely po-
stupem let vyprofilovali do polohy takové 
hodně divoké skupiny hrající agresivní 
žánr, který tady byl nový a obecně celkem 
neslyšený. Naše tehdejší energie a nadšení, 
fanoušci a vyprodané koncerty, to všechno 
společně s listopadovou revolucí roku 1989, 
kdy deska vlastně byla už ve výrobě, dává 
dohromady takovou jednu velkou euforii. 
Byl to výbuch, erupce, protože první deska 
je logicky prostě nejvíc.

Kdy jste vlastně poprvé zazname-
nali, že existuje nějaký thrash metal?

Zcela otevřeně řeknu, že to už si přesně 
nepamatuju. (smích) Arakain začínal jako 
hard rock, který postupem času začínal 
být načichlý Novou vlnou britského heavy 
metalu. Náš první bubeník Mirek Nedvěd, 
to byl na začátku takový inspirátor, který 
sháněl nahrávky zvenku a nahrával nám je. 
Přebírali jsme do repertoáru skladby Iron 
Maiden, Accept, Judas Priest nebo Saxon. 
Naučili jsme se pátrat po novinkách, a tak 
jsme postupně objevili třeba i první desky 
Metalliky nebo Slayer. Přišli jsme na to, 

že se dá hrát ještě rychleji, než jak hrajou 
Maiden nebo Judas. Všem se nám to líbilo, 
toužili jsme po tom, abychom se tomu nějak 
přiblížili, a postupně to ovlivnilo i způsob 
našeho hudebního vyjadřování.

Dá se to říct i tak, že jste tenkrát 
chtěli být v rámci československé scény 
nejtvrdší a nejrychlejší?

Ne, nešlo nám o nějakou soutěž, neměli 
jsme potřebu dokazovat, že hrajeme rychleji 
nebo víc nahlas než někdo druhý. (smích) 
Navíc jsme srovnání s ostatními českoslo-
venskými skupinami mohli mít vlastně jen 

SU6733-2
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https://lnk.to/ArakainThrashTheTrashID
https://lnk.to/ArakainThrashTheTrashID
https://www.youtube.com/watch?v=X15VCebenRw
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z živého hraní, protože pořizovat studio-
vé nahrávky s metalem pro kapely prostě 
nebylo profesionálně možné. Nebylo o co 
soutěžit, všechno šlo nějak v přirozeném 
běhu a vývoji.

Žili jsme tenkrát sice za železnou 
oponou, ale nikoliv ve vzduchoprázdnu. 
Proto se musím zeptat, na kolik vás 
při tvorbě věcí do programu Thrash 
The Trash ovlivnily nějaké podněty 
ze zahraničí, třeba právě už zmíněná 
Metallica nebo Slayer.

Samozřejmě, že nás obě tyhle kapely 
nesmírně ovlivnily! Ty rychlé věci jsme se 
učili hrát podle nich. Navíc Metallica nás in-
spirovala i způsobem svého skládání a aran-
žování, to znamená, že písnička nemusí být 
tříminutová, ale klidně pětiminutová, že 
tam mohou být instrumentální mezihry, 
delší sóla apod.

Deska působí neobyčejně soudrž-
ně, má výrazově takříkajíc jednotný 
ksicht, třebaže skladby – stejně jako 
tomu v Arakainu bylo i předtím a je 
dodnes – nepsal jen jeden člověk. Jak 
je možné, že autoři se až do takové míry 
nacházeli na stejné hudební vlně?

Trávili jsme spolu spoustu času, po-
slouchali jsme stejné nahrávky, takže jsme 
opravdu byli na společné vlně. Kdyby někdo 
z nás to, co jsme tenkrát dělali, neměl rád 
a tíhl k nějakému jinému žánru, dlouho by 
v kapele nevydržel. Protože ta kapela byla 
jako vichřice, valila se českým prostorem 
a každého člena to muselo bavit, nemohl 

tam být jen z existenčních důvodů. Ostatně 
až do léta 1989, kdy jsme udělali profesio-
nální přehrávky, jsme se muzikou, respek-
tive jen muzikou, neživili.

Z alba kromě kraťoučké instrumen-
tálky Noc lehce vybočuje ještě Šehe-
rezád. Nebyla její nepřímou inspirací 
slavná One od Metalliky? Vůbec tím 
nemyslím, že by se jí nějak podobala 
melodicky, ale jde o ten princip, kdy se 
skladba z pomalého cajdáčku postupně 
promění až v naprosto nekompromisní 
nářez.

Pochopitelně jsme jisté vlivy vnímali. 
Prošli jsme každý nějakým hudebním vý-
vojem, vedle nekompromisního metalu po-
slouchali i jiné věci, jiné žánry a Zdeněk Kub, 
autor Šeherezád, kromě zmíněných taky 
poslouchal třeba Rush nebo Queensrÿche. 
Jinými slovy, měl rád, když je skladba víc 
rozvětvená a košatá. A One známe pocho-
pitelně dobře!

Nahrávka vznikala na jaře 1989 ve 
studiu Propast Petra Jandy. Byl vám 
Petr při natáčením významným rádcem 
či mentorem?

Petr Janda pro nás byl samozřejmě 
veliká osobnost. Deska Thrash The Trash 
se u  něj v  Propasti natáčela v  průběhu 
několika měsíců, podle toho, kdy bylo ve 
studiu zrovna volno. Ten repertoár byl vy-
cizelovaný, obehraný na mnoha koncertech 
turné toho roku, takže nebylo co zkoušet 
a po nastavení zvuku se vždycky rovnou 
točilo. Například bubeník obvykle ve studiu 

potřebuje slyšet natočené pracovní linky 
kytar, ale Robert Vondrovic vše nahrával 
z hlavy – tak měl ty skladby „najeté“! Petr 
do natáčení nevstupoval, ale samozřejmě 
se na nás chodil dívat a postupem času se 
z nás stali velcí přátelé. V době, kdy jsme 
mydlili thrash, nám toho producentsky moc 
poradit nemohl, byli jsme samozřejmě něco 
jiného než Olympic, ale určitě nám radil po 
technické stránce.

A nakolik se na výsledku projevila 
práce zvukaře Petra Ackermanna? Ne-
sehrával on částečně i roli producenta?

Petr Ackermann byl dlouholetý zvukař 
studia Propast. Původně klávesový hráč 
skupiny Žentour, v posledních letech hrál 
v kapele Votchi na flétnu. Protože je absol-
ventem konzervatoře v oboru kompozice, 
zvládal při natáčení nejen čistě technické 
věci, ale byl nám velkým supervizorem, co se 
týká aranží, ladění nebo čistoty nahrávání. 
Také obstaral drobné klávesové doplňky 
v aranžích. Dá se říct, že to natáčení opravdu 
řídil, přestože s metalem neměl vůbec nic 
společného. S ním jsme ostatně natočili 
i řadu našich dalších desek a tímto bych 
mu chtěl poděkovat, protože málokdy se 
jeho osoba zmiňuje. Byl pro nás důležitým 
vodítkem a průvodcem našeho prvního 
velkého nahrávání.

Je něco, co bys třeba dnes nahrál 
nebo zaranžoval udělal úplně jinak, 
kdyby to šlo?

Určitě ne. Změnil bych technologii na-
hrávání a nástrojové vybavení, to ano, ale 

po hudební a aranžerské stránce vůbec nic. 
Když si vzpomenu, jak jsme třeba sóla na-
hrávali na jednu kytaru, která měla páku, 
ta se nám ale zlomila a my místo ní museli 
použít kus ohnutého drátu, co jsme našli 
u Petra Jandy v garáži… (smích)

Nedávno Arakain postihla personál-
ní změna, když ho po 35 letech opustil 
baskytarista Zdeněk Kub. Už je jasné, 
kdo ho nahradí?

Novým basistou se stal Marek Loučka 
z kapely Forrest Jump, zkušený instrumen-
talista a skladatel, který už za Zdeňka Kuba 
několikrát zaskakoval a absolvoval s námi 
jako náhradník dva koncerty podzimního 
turné po odchodu Zdeňka.

Letos se Arakain dožívá 40 let od 
svého vzniku. Jak budou oslavy vypa-
dat a co dalšího by kapelu mělo v roce 
2022 potkat a neminout?

Čtyřicet je ukrutná číslovka, protože to 
znamená, že už jsme prostě staří. (smích) 
Ale pokud máme být legendy, tak u legend 
se asi očekává, že už budou staré, tudíž ne-
zbývá než se s tím smířit… To výročí si určitě 
budeme letos připomínat. Chtěli bychom 
udělat řadu koncertů, kde by se repertoár 
probíral celou naší historií, kde bychom 
lidem připomněli písničky dávno zapome-
nuté nebo třeba písně právě z Thrash The 
Trash a ze Schizofrenie, jejíž reedice se také 
chystá. Budeme se snažit odehrát všech-
ny naše hity a celé to výroční vzpomínání 
chceme završit 28. ledna 2023 velkolepým 
koncertem v pražské hale O2 universum.
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LA FABRIKA  středa 13. dubna 2022
Komunardů 1001, Praha 7 – Holešovice

VSTUPENKY

https://www.lafabrika.cz/1457/program/igor-orozovic-co-13-04-2022-19-30
https://www.youtube.com/watch?v=hwiI3yhhTe4
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KAREL ANČERL LIVE RECORDINGS
Karel Ančerl patří mezi nejvýznamnější dirigenty poválečné Evropy. Člověk, který přežil nacistické lágry i nepokrytý 
antisemitismus komunistického Československa, umělec, jenž s nezměrnou trpělivostí a nasazením povznesl Českou 
filharmonii na světový orchestr a uvedl ji s úspěchem do nejvýznamnějších koncertních sálů.

Podstatnou část jeho uměleckého 
odkazu, komplet studiových nahrávek 
s filharmonií, vydal Supraphon s velkým 
ohlasem v  letech 2002–2008 na 48 CD 
v rámci Ančerl Gold Edition. To ale zdaleka 
není vše. Archiv Českého rozhlasu skrýval 
bohatství živých nahrávek z koncertů, jež 
doplňují obraz této mimořádné dirigentské 
osobnosti.

Na 15 CD Supraphon z tohoto pokladu 
vybral repertoár, na který se nedostalo při 
studiovém natáčení; repertoár doširoka 

rozkročený od Mozarta po díla Ančerlo-
vých současníků. Mezi nahrávkami jsou 
skvosty vrcholného Dvořáka (Symfonie č. 7 
a 8, Biblické písně) a Suka (Asrael, Zrání), 
dirigentem milovaný o prosazovaný Marti-
nů (Symfonie č. 1) a Kabeláč (Symfonie č. 5) 
i velké opusy světového repertoáru 20. sto-
letí (Debussy, Ravel, Strauss, Prokofjev ad.). 
Jedinou výjimkou, jež „zdvojuje“ studiový 
snímek, je Smetanova Má vlast. Koncertní 
snímek z Mezinárodního hudebního fes-
tivalu Pražské jaro je jedním z posledních 

Ančerlových záznamů z května 1968 před 
jeho definitivním odchodem do Toronta.

Ivan Medek, jeden z nejbližších spolu-
pracovníků Karla Ančerla v době jeho pů-
sobení v České filharmonii, u příležitosti 
100. výročí dirigentova narození zavzpo-
mínal: „Kdykoli se vrátím k Ančerlovým na-
hrávkám, jsem konsternován jejich zvukem 
a  dokonalostí. Myslím, že svědčí o  slavné, 
možná nejslavnější éře České filharmonie. 
Je přitom zajímavé, že Karel Ančerl svým fy-
zickým projevem na pódiu nikdy neevokoval 

romantický přístup, řada lidí ho považovala 
především za rytmika či precizního vychova-
tele orchestru, ale když jsem poslouchal jeho 
nahrávku Brahmsovy První symfonie, byl jsem 
překvapený, jak bohatě třeba frázoval a kolik 
je tam svobody.“

Příští rok si připomeneme 115. výročí 
narození a 50. výročí úmrtí Karla Ančerla. 
Supraphon kompletem Karel Ančerl Live Re-
cordings tato výročí předznamenává a pře-
devším doplňuje obdivuhodnou diskografii 
tohoto nezapomenutelného umělce.
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COLLEGIUM MARIANUM OBJEVUJE 
„BARBARSKOU KRÁSU“
Pojem globalizace máme spojený s 20. stoletím, ale bez velké nadsázky jej můžeme vztáhnout už na jezuitské misie 
v Jižní Americe 17. a 18. století. Jezuité věděli, že hudba se dotýká samého srdce člověka; evropskou hudbu, kterou 
i s nástroji přibalili do svých kufrů na cestu za oceán, bolivijští a peruánští indiáni rychle přijali za svou. 

A tak se díla českého skladatele Josefa 
Brentnera, italského jezuity Domenica Zi-
poliho či švýcarského misionáře Martina 
Schmida rozezněla v indiánských obcích 
uprostřed džungle a v horách. Jejich díla 
se mísila s tradiční hudbou, jako se kečua, 
jazyk místních obyvatel, mísil se španěl-
štinou. Hudbou a zpěvem chválili Boha 
a uctívali Pannu Marii, jak to slyšíme např. 
v kečuánském procesním hymnu Hanaq 

pachap cussicuinin nebo Zipoliho Zuipaqui. 
Ovšem s podobným temperamentem se 
muzicírovalo, zpívalo a tancovalo na Mora-
vě, v samém srdci evropského kontinentu. 
A zase ta hudební globalizace: do lidových 
písní a tanců často pronikaly prvky „vysoké 
kultury“, Telemann zase neskrýval nadšení 
a přímou inspiraci slezskou a hanáckou lido-
vou muzikou ve své tvorbě. A k chvále Mat-
ky Boží se zpívalo v honosných chrámech, 

vesnických kostelících i na poli. Ať už zněla 
evropská hudba v džungli nebo „hanácká“ 
v Hamburku, společným jmenovatelem jsou 
vždy nadšení muzikanti, kteří neznají větší 
radost, než když se mohou sejít a zahrát si 
společně. Jako Collegium Marianum na této 
nahrávce, kterou vydává Supraphon na CD 
a i digitálně 25. února.

„Ke spojení dvou od sebe tolik vzdálených 
koutů světa mě přivedl nejen pomyslný lodní 

kufr, v němž se do Jižní Ameriky dostávaly 
partitury barokních mistrů, mezi nimi i ob-
líbeného Brentnera, ale především vášeň 
pro lidovou hudbu a  objevování ‚vskutku 
barbarské krásy‘, jak se Telemann vyjádřil 
o hanáckých písních a tancích. Stejně tak byli 
evropští misionáři uchváceni muzikalitou 
původních obyvatel dnešní Bolívie a Peru,“ 
uvádí k nové nahrávce umělecká vedoucí 
Jana Semerádová.
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